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Munkák és engedélyek
Telephelyi körkép az RHK Kft-nél

Amikor a radioaktív hulladékokról van szó, mindig a bizton-
ság hosszú távú szavatolása az egyik legfontosabb kérdés, a 
kezelési tevékenységben éppúgy, mint a tárolókat érintő be-
ruházások során. Emiatt utóbbiaknál a tervezés és előkészí-
tés fázisai – beleértve a sokféle hatósági engedély megszerzé-
sét, a közbeszerzések lebonyolítását – mindig legalább olyan 
időigényesek, mint a megvalósítás. A Radioaktív Hulladéko-
kat Kezelő Kft. telephelyeinek idei feladatai között ugyan-
csak szerepelnek ilyenek is.

A Nemzeti Radioaktívhulladék-tároló esetében, Bátaapátiban 
például két fontos engedély is napirenden van.  Bertalan Csaba, 
az NRHT fióktelep-vezetője arról tájékoztatott, hogy áprilisban 
kerül sor a K2-es jelű, második föld alatti kamra hatósági komp-
lex próbájára, és csak ennek sikeres lebonyolítása után kezdőd-
het meg az új tárolótér használata.

– A technika beüzemelése, az előzetes próbák rendben lezajlot-
tak, úgyhogy mi készen állunk arra, hogy a hatósági jóváhagyás 
után, az atomerőművel egyeztetett ütemben áthozzuk Paksról a 
kis és közepes aktivitású hulladékot tartalmazó kompakt hulla-
dékcsomagokat, végleges tárolásra. Mint arról sokszor beszél-
tünk már, az új tárolási elképzelés szerint készülő konténerek, va-
lamint a kamrák újfajta kialakítása hatékonyabb elhelyezést tesz 
lehetővé. Míg a már lezárt első tárolótérben kevesebb mint egy 
hatod rész a tárolandó hulladék, a működési engedélyre váró 
második és a következő többiben már a kamra fele hasznosul 
– a megszokott magas szintű biztonság mellett. Így összességé-
ben kevesebb kamrát kell majd kialakítani Az idei feladataink-
ról szólva ki kell még emelnem, hogy folyik a K3-as jelű kamra 
kialakítása – nemrég készült el az aljzat-beton. A medence ki-
építése várhatóan még idén befejeződik. Mindeközben az előírt 
karbantartások, illetve a szabályozó dokumentumok hatóságok 
által előírt frissítése is ütemezetten folyik. 

A Radioaktív Hulladék Feldolgozó és Tárolóban, Püspökszil-
ágyon, az intézményi kis és közepes aktivitású hulladékoknak 
fenntartott létesítményben elkészült a biztonságnövelő program 
megvalósításához szükséges üzemcsarnok, a sugárzásárnyéko-
lást biztosító konténmenttel együtt.  Mint Hák Viktor, a fiókte-
lep vezetője elmondta, most a sugárvédelmi ellenőrző rendszer 
kiterjesztése van soron, ha elkészül, azt is engedélyeztetni kell. 

– Jelenleg a közbeszerzési pályázati eljárás zajlik a sugárvédel-
mi rendszer kibővítésére, hogy a tárolómedencék megnyitását 
megkezdhessük. A biztonságnövelő program célja, hogy az RHK 
Kft. megalakulása előtt idekerült hulladékot átválogassuk, tömö-
rítsük, újra csomagoljuk. A biztonságos munkavégzést szolgálja 
a kettős védelmi rendszer: a külső, könnyűszerkezetes csarnok a 
szükséges berendezések és a belső épület időjárás elleni védel-
mére készült, míg az úgynevezett konténment a nyitott medencék 
környezettől való elszigetelését és a megfelelő munkakörülmé-
nyeket biztosítja majd. Most a hulladékválogatás és -tömörítés 
kerül előtérbe, és megindult a vízkezelő, illetve cementező tech-
nika szükséges áttervezése. Közben a karbantartási munkálatok,

a hulladékkezelési és -tárolási tevékenységek, valamint a szabá-
lyozó dokumentumok megfelelő frissítése, illetve a beszállítások 
folyamatosan zajlanak. Az idei évben várhatóan harminc-negy-
ven alkalommal érkezik majd intézményi hulladék.

A paksi Kiégett Kazetták Átmeneti Tárolójának vezetője, Bara 
László kiemelte, hogy a kiégett fűtőelemek problémamentes be-
tárolása, a biztonságos üzemeltetés tavaly is megvalósult.

– Feladatainkat idén is meghatározott ütemterv szerint végez-
zük. Ebben az évben négy beszállítás lesz, az atomerőművel 
egyeztetett időpontokban. Idén változott a karbantartás rendje, 
mostantól nem negyedévente, hanem fél évente kerül sor ezekre 
a munkálatokra. Mivel tíz év alatt, amióta az úgynevezett örege-
déskezelési program folyik, összegyűlt annyi adat, hogy ponto-
san tudni lehet, mikor melyik alkatrész, berendezés javítására, 
cseréjére kell sort keríteni. Az átszervezéssel munkaerőt, időt, 
pénzt tudunk megtakarítani. Most két nagy átalakítás előtt ál-
lunk, egyrészt a sugárellenőrző rendszert kell korszerűbbre cse-
rélnünk, másrészt az egyik megfogó berendezés átalakítása is 
időszerű. Tervezzük a száz tonnás daru rekonstrukcióját is, amit 
várhatóan év vége felé végzünk majd el, amikorra már biztos 
lezajlik az utolsó beszállítás, és végére jutunk a bonyolult, hosz-
szadalmas közbeszerzési, engedélyeztetési eljárásoknak is.
 
A KKÁT további bővítéséről Tokaj Sándor, az RHK Kft. beru-
házási főmérnöke adott tájékoztatást. 

– A 25-28. kamrákat tartalmazó új modul építésére a megfe-
lelő engedélyek birtokában tavaly folytattuk le a közbeszerzé-
si eljárást, év elején pedig megkötöttük a szerződést a nyertes 
pályázóval a bővítés kivitelezésére. Ebben az évben elkészül a 
modul vasbeton alaplemeze, és megkezdjük a gyártási engedé-
lyek beszerzését. A gépésztechnológiai rendszerek, tárolócsövek 
esetében a hatósági engedélyeknek a kiadását nagyjából fél éves 
– esetenként még hosszabb –eljárás előzi meg. Mindezeket figye-
lembe véve a modul átadása 2023 végén várható.

Új szakasz kezdődött tavaly a nyugat-mecseki kutatásokban, 
amelyek a nagyaktivitású hulladékok végleges tárolóhelyének 
kijelölését célozzák. Mint Molnár Péter, az RHK Kft. kutatási 
osztályvezetője elmondta, a telephely-kutatásról készült keret-
programot előző év július 5-én hagyta jóvá az Országos Atom-
energia Hivatal.

– A keretprogram 2032-ig szól, a föld alatti kutatólabor kiala-
kításának tervezett időpontjáig. Az első kutatási fázis, aminek 
a tervét most tavasszal küldjük be jóváhagyásra, a következő 
négy évet öleli fel, de már van engedélyünk három kutató fúrás 
(két 800 és egy 1600 méter mélységig történő) kivitelezésére. A 
munka várhatóan ősszel indul, mivel az erre kiírt közbeszerzési 
eljárást meg kell ismételnünk. Új tendert írtunk ki a nagyfelbon-
tású 3D szeizmikus felmérésekre is. Mivel a vizsgálandó közel 
50 négyzetkilométer terület mezőgazdasági művelés alatt van, a 
pályázat sikere esetén is a mérésekkel meg kell várnunk az őszt.
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ITET

Ellenőrző Csoport

Közben izgalmas vizsgálatsorozatot indítottunk: egy német és 
egy skóciai laboratóriumnak küldtünk ki Abaliget és Orfű kör-
nyéki mészkőbányákból és barlangokból begyűjtött karsztmintá-

kat, izotópos kormeghatározásra. Ennek eredménye az év végére 
várható, és újabb adalékkal szolgál majd arra, mennyire stabil 
a nyugat-mecseki terület egy nagyaktivitású tároló létesítéséhez.

A 2019-es önkormányzati választást követően újjá alakult 
az Izotóp Tájékoztató Ellenőrző Társulás (ITET) Ellenőrző 
Csoportja, melybe a tagokat a Társulás tagönkormányzatai-
nak Képviselő Testületei delegálták. 

A Radioaktív Hulladékfeldolgozó és Tároló (RHFT) Püspök-
szilágy és Kisnémedi határában lévő telephelyén 2020. január 
16-án a csoport számára felkészítő előadást és tájékoztatást tar-
tott Tóth Zoltán helyettes telepvezető. A program témái az aláb-
biak voltak: 
 
1. Felkészítés a fióktelephelyen végzendő munkával, méréssel, 
értékeléssel kapcsolatos sugárszintek értelmezésére és a kom-
munikációs feladatokra.
2. A Telephely létesítményeinek megtekintése, tájékozódás a 
biztonságnövelő program végrehajtásának terveiről.
3. A látottak értékelése

Az 1. napirendi pont keretében a csoport tagjai átfogó tájékoz-
tatást kaptak a magyarországi radioaktív hulladékkezelési tech-
nológiákról, helyszínekről, kutatási feladatokról, a korábbi soly-
mári, majd püspökszilágyi telep történetéről, a jelen feladatairól,

a napjainkban beszállított anyagok származási helyeiről, jellem-
zőiről, átlagos éves mennyiségéről. 

A telep kizárólag kis és közepes aktivitású radioaktív anyago-
kat dolgoz fel és tárol. A telepre a radioaktív hulladék kizárólag 
ellenőrzötten, megfelelő dokumentáció kíséretében kerülhet be. 
Az Ellenőrző Csoport feladata e folyamat civil kontrolljának 
biztosítása.

A résztvevők tájékoztatást kaptak a telepen folyamatban lévő 
biztonságjavító beruházás céljáról, annak jelenlegi helyzetéről, 
arról a technológiáról, mely a mai szigorú követelményeket ki-
elégítő kompaktabb, biztonságosabb hulladéktárolást tesz lehe-
tővé. A csoport tájékoztatást kapott a telep körül kiépített mo-
nitoring rendszerről, a vizsgálatokról, melyek a levegő, a talaj, 
talajvíz ellenőrzése mellett a környék növényvilágára és állatál-
lományára is kiterjednek.

A tájékoztató után a 2. napirendi pontnak megfelelően a telep-
hely létesítményeinek megtekintése történt meg, ahol szakembe-
rek adtak tájékoztatást és feleltek a felmerült kérdésekre.

GALGAGYÖRK

Mindenki Karácsonya

2019. december 20-án rendezték meg a galgagyörki Min-
denki Karácsonya Ünnepséget. A szokásos óvódás, iskolás 
és nyugdíjas egyesületi előadásokon kívül az Önkormányzat 
meghívta az aszódi Podmaniczky alapfokú zeneiskola har-
monika tanszakos növendékeit is.

Csodás ünnepi dalokból összeválogatott csokrot hallhattak a 
eseményen résztvevők. A diákokon kívül Pál Lajos tanár úr és 
Blaskó Tamás alpolgármester úr is részt vett a műsorszámban. 
Lajos bácsit elkísérte felesége is az esti fellépésre. A hivatal dol-

gozóin kívül senki sem tudta, hogy Pál Lajost és feleségét nem-
csak a fellépés apropóján hívták meg. Az este folyamán egy el-
ismerésben is részük volt.

Nagy volt a meglepetés, amikor megtisztelve jelentettem be, 
hogy Galgagyörk község Önkormányzata díszpolgári címet ado-
mányoz nekik az áldozatos zenei munkásságukért. A díszpolgári 
cím adományozása még az előző testület döntése volt. Az átadás 
azonban sokkal nehezebb volt, mint gondolták, mert nagyon 
sűrű menetrend szerint élik mindennapjaikat – mondta lapunk-
nak Lami Mónika Galgagyörk polgármestere.

Galgagyörk sokat köszönhet nekik, 20 éves munkájuk alatt 
nagymértékben fellendítették a kulturális életet a faluban és a 
környező településeken is. Kiemelkedő pedagógiai munkájuk-
kal számos zenészpalántát neveltek fel, akik sikeresen helyt-
álltak országos és nemzetközi megmérettetéseken is. Pál Lajos 
bácsi a kárpátaljai Visken született, a kijevi Zeneakadémián dip-
lomázott, majd az Operaház Kórusvezetőjeként tevékenykedett.   

Ezután a tiszapéterfalvi Zeneiskola Igazgatója volt. Aktív tagja 
a Magyar Nemzeti Színház Színi-Társulatának. Munkásságának 
elismeréseképpen: 1991-ben átvehette a Pro Cultura Hungarica

A KÖNYVÁTADÓ ÜNNEPSÉG RÉSZTVEVŐI
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Díszoklevelet és Emlékplakettet, 1999-ben megkapta az Ukraj-
na Érdemes Népművelője címet, 2000-ben Hamburgban neki 
ítélték az Európa-díj a Népművészetért kitüntetést. 2006-ban 
megkapta a magyar állam Életfa-díját, 2008-ban Artisjus-díjat 
kapott a kortárs magyar zene oktatásáért. 2009-ben a Pál család 
átvehette Budapesten a Bezerédi-díjat, 2010-ben Magyar Örök-
ség-díjjal, majd ezután Magyarország érdemes művésze díjjal 
ismerték el munkásságát.

Minden sikeres férfi mögött ott áll egy nő, Lajos bácsi esetében 
felesége, Kati néni. Kati néniről tudni kell, hogy mind amellett, 
hogy remek zenetanárnő, fontos szerepet játszik a magyar nép-
zene és néptánchagyomány ápolásában, melyet a magyar állam 

2014-ben Magyar arany érdemkereszttel tüntetett ki, majd Pro 
Cultura Hungarica díj és Európa-díj a népművészetért kitünte-
tésben részesülhetett.

Fontosnak tartom még megemlíteni Lajos bácsi és Kati néni 
gyerekeit, Esztert és István, akik a Magyar Állami Népi együttes 
tagjai. István emellett az együttes művészeti vezetője is, valamint 
Liszt Ferenc Díjas prímás és Érdemes művész. Összefoglalva el-
mondhatjuk a Pál családról, hogy a magyar népzenei és kultu-
rális élet meghatározó személyei. A díszpolgári címet egykori 
diákjai adták át. További munkájához sok sikert és jó egészséget 
kívánunk – zárta gondolatait Lami Mónika.

KISNÉMEDI

Kisnémedi 950 éve
Hosszas előkészületek után egy januári ködös csütörtökön, a 
kisnémedi könyvátadó ünnepség keretén belül bemutatták a 
„Kisnémedi 950 éve” című könyvet, Belán Tibor, Székelyhidi 
Ferenc és Zahorán Pálné összeállításában a Kisnémedi Ró-
mai Katolikus egyházközség kiadásában.

A könyv váza az 1964-ben megjelent helytörténeti könyv volt. 
Azóta rengeteget fejlődött a település, ez a nagy léptékű válto-
zás most már írott formában is elérhető. Az átadáson Edelman 
György megköszönte, hogy megjelenhetett ez a könyv, míg Har-
rach Péter országgyűlési képviselő, aki egyben a község dísz-
polgára is, gratulált a könyvhöz. Úgy fogalmazott, hogy amikor 
megkapta a könyvet előolvasásra, szinte képtelen volt letenni, 
amíg végig nem olvasta. Kiss Róbert diakónus is fontosnak tar-
totta beszédében a múlt megőrzését, ezért is csatlakozott a pro-
jekt létrejöttéhez az egyházközség. 

Az átadó nem várt érdeklődést mutatott a lakosság részéről. Az 
500 példányban megjelent könyv nagy része már a bemutatón 
elfogyott, volt aki a család minden tagjának vásárolt belőle.

HARRACH PÉTER ORSZÁGGYŰLÉSI KÉPVISELŐEDELMAN GYÖRGY BESZÉDE A KÖNYVBEMUTATÓN

A KÖNYVÁTADÓ ÜNNEPSÉG RÉSZTVEVŐI
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Egészségház
Őrbottyán Város Önkormányzata a Nemzetgazdasági Mi-
nisztérium által 2017. évben az „Önkormányzati tulajdonú 
egészségügyi alapellátást nyújtó intézmények fejlesztésének 
támogatása Pest megyében” elnevezésű pályázaton támoga-
tást nyert új egészségház építésére 161 084 869 forint ösz-
szegben.

Az új egészségház a formálódó intézményközpontban helyez-
kedik el. A kivitelezésnél figyelembe vették a mai kor energeti-
kai követelményeit. Az épület 380 m2 alapterületen ad otthont 

kettő felnőtt háziorvosi rendelőnek, egy fogorvosi rendelőnek, 
egy mozgó szakorvosi rendelőnek, valamint egy multifunkcio-
nális teremnek.

A multifunkcionális helyiségben szűrő- és szemléletformáló 
programok megvalósítását tervezzük. A mozgó szakorvosi ren-
delőben terveink szerint lehetőség nyílhat szakorvosi ellátás 
igénybevételére is. Reméljük, az új egészségház sokáig fogja 
szolgálni az őrbottyániak egészségét – mondta lapunknak  Szabó 
István Ferenc Őrbottyán polgármestere.

Nőnap Őrbottyánban
Az Őrbottyáni Művelődési Ház szervezésében 2020. március 
7-én tizenötödik alkalommal került megrendezésre a Városi 
Nőnapi rendezvény a Kvassay Jenő Általános Iskola aulájá-
ban.

A Művelődési Ház intézményvezetőjének, Takács-Sánta Ág-
nesnek a köszöntőjét követően Szabó István Ferenc polgármes-
ter nyitotta meg a rendezvényt, beszéde végén Kristófné Vidók 
Margit „Ő, a NŐ” című versével köszöntötte a hölgyeket, majd 
Kanizsai Kata és Csontos Tibi operett előadással kedveskedett 
a vendégeknek. Ezt követően Kocsis Tibor és Sasvári Sándor 
műsora következett. A két énekes akkora sikert aratott, hogy a 
hölgyek el sem szerették volna engedni őket.

A zenés produkciókat a városban már hagyománnyá vált Őrboty-
tyán Rózsája oklevelek átadása követte, és az Év Asszonya cím 
kihirdetése. Ahogy az elmúlt hónapban a plakátokon, az újság-
ban és az interneten is megjelent, idén a szavazás módja eltért 
az elmúlt évekétől. Az idei évben online felületen március 5-e 
éjfélig lehetett leadni a voksokat. A beérkezett szavazatok alap-
ján idén az Év Asszonya címet Peszeki Imréné, Marika nyerte 
el. Az este zenével, tánccal folytatódott. A talpalávalót Kurucz 
Endre szolgáltatta.

SZABÓ ISTVÁN FERENC ŐRBOTTYÁN POLGÁRMESTERE

KANIZSAI KATA ÉS CSONTOS TIBI

SASVÁRI SÁNDOR

KOCSIS TIBOR
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A Magyar Széppróza Napja 
a penci Cserhátliget Általános Iskolában

Február 18-án, Jókai Mór születésnapján 2018. óta ünnepel-
jük a Magyar Széppróza Napját. Idén a Guttenberg Népfőis-
kola és Végh József Múzeumigazgató Úr közreműködésével 
a Cserhátliget Általános Iskolában rendhagyó foglalkozáson 
vehettek részt a gyermekek ez alkalomból.

Február 19-én a tanintézetbe látogatott Tallián Mariann mese-
író, zenész, színművész.  Két évfolyamnak, az ötödik és hatodik 
osztálynak tartott előadást legutóbbi kötetéről, mely a „Tűzma-
dár” címet viseli. A mesekönyv az orosz balett és zene világát 
idézi, Igor Sztravinszkij műve alapján készült. A szerző Igor 
Sztravinszkij balettműve alapján vezeti el az olvasót az orosz 
föld misztikus világába, ahol a szerelem erejével és egy kis ön-
bizalommal hősökké válhatunk. Közben egy pillanatra sem fe-
ledve, hogy a felnőtté válás rögös útján sem szabad tekintetünket 
a földre szegezni, mindig csak felfelé, a csillagok irányába kell 
pillantani.

A kortárs szerző felolvasott néhány részletet a mesekönyvéből, 
melyet a diákok kedvükre illusztrálhattak. 

– Iván Cárevics, a Fényesség Birodalmának hercege titkos útra 
indul, hogy megtalálja országa elveszett boldogságát és meg-
mentse a gonosztól. Ennek során át kell kelnie a Sötétség Biro-
dalmán, ahol nemcsak a démoni Koscsejjel és annak szörnyeteg 
hadával kell megküzdenie, hanem saját félelmeivel is. A veszé-
lyekkel teli úton megismerkedik Világszép Vasziliszával, bará-
tokra lel és olyan segítőtársra is, mint a bűbájos varázslólény, 
a Tűzmadár. 

Koscsejről és a címszereplő tűzmadárról is izgalmas rajzok szü-
lettek a vidám hangulatú előadást követően. Végül Tallián Mari-
ann az iskolai könyvtárnak adományozta egy dedikált példányát 
a Tűzmadárnak, melyet így a gyerekek bármikor elolvashatnak.

TALLIÁN MARIANN MESÉLT KÖNYVÉRŐL

TALLIÁN MARIANN - A TŰZMADÁR

Díjátadás Révkomáromban

Idén tizennegyedik alkalommal adták át a Jókai-díjat. Az orszá-
gos központi ünnepség Révkomáromban került megrendezésre, 
Jókai szülővárosában. Az idei díjazott a zentai származású Gál 
Hedda volt.

A JÓKAI-DÍJ - JÓKAI MÓR KEZÉNEK MÁSOLATA

DÍJÁTADÁS RÉVKOMÁROMBAN
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A Magyar Széppróza Napjáról
A Magyar Írószövetség kezdeményezésére 2018. óta ünne-
peljük a Magyar Széppróza Napját február 18-án, Jókai 
Mór születésnapján.

Ez a nap azért alkalmas a próza ünnepének a megrendezésére, 
mert Jókai írói életműve mai napig a magyar irodalom egyik leg-
nagyobb, megkerülhetetlen teljesítménye, regényíróként is máig 
megőrizte jelentőségét a nemzeti irodalomban, komolyan hozzá-
járul történelmi önismeretünkhöz és identitásunk megőrzéséhez. 

Emellett Jókai Mór volt az első, modern értelemben vett hivatá-
sos prózaírónk, aki írói és szerkesztői munkásságából élt, köz-
életi szerepeit is íróként viselte. 

A maga korában műveit számos nyelvre lefordították, és világ-
szerte elismeréssel fogadták, nagyra értékelték. Művei itthon és 
külföldön egyaránt népszerűek voltak az olvasók és az irodal-
márok körében, könyvei szinte máig példátlanul nagy számban 
kerülnek kiadásra és fogynak el.

      PÜSPÖKHATVAN

2020. évi püspökhatvani programtervek
Püspökhatvan Község Önkormányzata 2018. május 5-én ün-
nepélyes keretek közt adta át a lakosság részére a felújított 
Lami István Művelődési Otthont. A felújítást követően arra 
törekednek, hogy aktív közösségi tér legyen a művelődési 
ház, igyekeznek olyan programokat szervezni, amelyek épí-
tik a faluközösséget, amin szívesen részt vesznek a falu lakói.

Állandó látogatói a háznak a nyugdíjasklub tagjai, akik – lát-
va programfüzetüket – havi 4-5 programot szerveznek. Minden 
héten táncpróbát tartanak a Püspökhatvani Népi Együttes tagjai, 
és egy berendezett teremben minden lehetőséget megteremtett a 
Püspökhatvanért Közalapítvány az Ifiklub működéséhez, ami-
nek beindítását és rendszeres látogatását szervezik az alapítvány 
tagjai.

Ugyan a múlt év végére nyúlik vissza, de nagyon sikeres prog-
ram volt az alapítvány szervezésében a Mozgó Mozi két előadá-
sa, a „Jégvarázs 2” című gyermekműsor, melyet telt ház előtt ve-
títettek, míg a felnőttek részére a „Terminátor” sorozat legújabb 
filmje forgott a vetítővásznon.

Február 23-án 18. alkalommal szervezte meg az Önkormányzat 
a nagysikerű Zenélő Családok Műsorát, melynek sztárvendége 
egy öt tagú debreceni család volt.

Március 7-én Szűcs Nelli Jászai Mari-díjas, érdemes művész, 
„Fedák Sári” című önálló estjét láthatta a közönség, mely felejt-
hetetlen élményt nyújtott a nézőknek.

A 28 éve alakult Pro Musica Vegyeskórus – mint minden évben 
– ebben az évben is előadja a virágvasárnap és nagypénteken 
Krisztus keresztre feszítésének történetét, a passiót. 

A gyűjteményes házban kerül megrendezésre április 8-án az is-
kolások és óvodások részvételével a Húsvéti Játszóház Program, 
többek között tojás kereséssel és népi játszótérrel az udvarban.

Május 1-jén kerül megrendezésre a hagyományteremtő főző nap 
a Művelődési Otthon udvarán, melyet este bállal zárnak.

Május 29-én új programot tervez az Önkormányzat „Varázslatos 
Püspökhatvan” névvel, melyre szeretnék meghívni a település-
ről elszármazottakat.

Június első vasárnapján Kulturális Gálaműsor keretében számot 
adnak a zeneiskolások az év közben tanultakról, mely progra-

TELTHÁZAS ELŐADÁS

A 2020. évi programsorozat a Magyar Kultúra Napja alkalmából 
szervezett programmal, a Pódium Színház Társulatának „Vuk” 
című előadásával kezdődött január 22-én, melyre a szervező ala-
pítvány meghívta a két szomszédos település óvodásait és kisis-
kolásait is, így ez az előadás is telt ház előtt zajlott.

A PÓDIUM SZÍNHÁZ TÁRSULATA
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mon minden püspökhatvani kulturális csoport fellép. Ez a ren-
dezvény megmutatja Püspökhatvan kulturális életének teljes 
keresztmetszetét. Az év második felében idén is megtartják au-
gusztus 29-én a püspökhatvani falunapot, a Rétesfesztivált.

A több évtizedes hagyománynak megfelelően ebben az évben 
is december elején köszöntjük a település nyugdíjas lakóit az 

idősek napja alkalmából, és advent minden vasárnapján meg- 
gyújtjuk az adventi koszorú egy-egy gyertyáját és megtartjuk 
a Falukarácsony ünnepet a falu karácsonyfája mellett. Idén is 
lesz Karácsonyi Koncert a templomban, és ebben az évben is 
megemlékezünk nemzeti ünnepeinkről a Művelődési Házban, ez 
alkalomból megkoszorúzzuk az ünnepek tiszteletére emelt emlék-
műveinket – zárta gondolatait Bátyi József polgármester.

PÜSPÖKSZILÁGY

Hangverseny

Február zimankós havában, hogy egy kis melegség árassza 
el az emberek lelkét, hangversenyre invitálta Püspökszilágy 
Község Önkormányzata a lakosságot a Művelődési Házba.

A Stephanus Quintet, azaz a Zuglói Filharmónia zenészei-
ből alakult fúvóötös adott koncertet, melyen Mozart, Debussy 
és más műveket is hallhatott a nagyérdemű. Az egyes darabok 
előtt, azok rövid történetét is előadták a zenészek, ami még érde-
kesebbé tette az egyébként is fantasztikus előadást.

A teltházas hangverseny, melyre első alkalommal került sor, vas-
tapssal zárult. Nagy örömünkre szolgált, hogy a klasszikus zene 
iránt ily nagy mértékű volt az érdeklődés. A műsor után forralt 
borral, teával, ínycsiklandó mázas farsangi fánkokkal, édes és 
sós harapnivalókkal kedveskedtünk a hallgatóságnak – mondta 
lapunknak Tordai Sándor polgármester.

HANGVERSENY A MŰVELŐDÉSI HÁZBAN

A STEPHANUS QUINTET ELŐADÁSA

RÁD

Orvosi rendelők, anya és csecsemővédelmi szolgálat
az új Egészségházban

A Rád községben lakó emberek örömmel és büszkén vették 
tudomásul, hogy 2020. évben már az új Egészségházban gyó-
gyít a háziorvos és a gyermekorvos, valamint a fogorvos, és 
itt látja el feladatát az anya és csecsemővédelmi szolgálat. 
Érdemes visszaemlékeznünk, hogyan jutott el idáig Rád. 

Az önkormányzati jegyzőkönyv tanúsága szerint 2017. július 
21-én tárgyalta Rád Községi Önkormányzat Képviselő-testülete

a Rádi Egészségház megépítésére benyújtandó pályázat előter-
jesztését, és úgy döntött, hogy 2017. augusztus 14-ig pályázatot 
nyújt be „Rádi Egészségház építése” címmel vissza nem téríten-
dő állami támogatás elnyerésére.

A megépítendő új Rádi Egészségházba kívántuk elhelyezni a há-
ziorvosi, a gyermekorvosi és a fogorvosi rendelőt, valamint az 
anya és csecsemővédelmi szolgálatot. Az elkészített pályázatunk
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a klímatizálás költségei, a parkosítás, külső világítás, forgalom-
szabályozás és befejezésül az utcabútorok elhelyezése is bele-
tartozott. 

Összefoglalóan elmondhatjuk, hogy az Egészségház építése pro-
jekt önkormányzati eldöntését követően egy éven belül pályáza-
tot nyertünk, és közbeszerzési eljárás alapján szerződtünk a ki-
vitelezővel, további egy éven belül megvalósult az Egészségház 
felépítése, műszaki átadása, berendezése, parkosítása és hasz-
nálatba vétele. Sok ember munkája, közös akarata és jó szándé-
kú támogatása tette lehetővé ennek az egészségügyi létesítmény-
nek a felépítését és az emberek egészségének érdekében való 
működését. Büszkék vagyunk a jól működő, szépen parkosított új 
Egészségházunkra. Önkormányzatunk a községfejlesztési dönté-
seinek megvalósításában azonban továbbra sem lassít, mert még 
készen sem volt az Egészségház, amikor 14 gyermek ellátására 
alkalmas Bölcsőde építéséről döntöttünk, amellyel kapcsolatos 
nyertes pályázatunk segítségével elkezdtük ezt az új beruházást, 
amelyről a következő lapszámban tájékoztatom a Tisztelt Ol-
vasókat – zárta gondolatait Lieszkovszki Gábor polgármester.

A PARKOSÍTOTT RÁDI EGÉSZSÉGHÁZ ÚJ UTCABÚTOROK RÁDON

      VÁCKISÚJFALU

A Váckisújfalui Önkormányzat 2020-as tervei
A lehetőségekhez mérten idén Váckisújfalu Önkormányza-
ta az alábbi terveket szeretné megvalósítani a 2020-as évre 
vonatkozóan.

- A pályázatban nyert fitness eszközök telepítéséhez szükséges 
munkálatok megkezdődtek az Erzsébet parkban. Az eszközök 
telepítése az év első felében várható.

- A Dózsa György utca felújítására elnyert pályázat megvaló-
sítása, az útburkolat cseréje. A felújításnál viacolor térkő kerül 
elhelyezésre és parkolóhelyek is kialakításra kerülnek.

- Az Ady Endre utca műszaki garanciális bejárása megtörtént. A 
hibák kijavítását a kivitelező a tavasz folyamán elvégzi.

AZ ADY ENDRE UTCA

szerint az Egészségház projekt összes költsége meghaladta a 183 
millió forintot, amelyhez a pályázott állami támogatási összeg 
több, mint 174 millió forint volt, míg az Önkormányzati önerő 
összege meghaladta a 9 millió forintot – mondta lapunknak Li-
eszkovszki Gábor polgármester.

A sikeres és eredményes pályázatot követő Támogatási Szer-
ződés aláírása után a kivitelező kiválasztására közbeszerzési 
eljárást bonyolított le Rád Önkormányzata, amelynek eredmé-
nyeképpen az építés kivitelezésére 2018. szeptember 18-án a 
BERBAU 2002 Kft ajánlattevővel kötöttek szerződést, a kivite-
lező egy év alatt felépítette az új Egészségházat. A 2017. évi ter-
vezett költségek emelkedése és a létesítmény pályázatban nem 
tervezett kiadásai (például berendezése, korszerű felszerelése) 
eredményeképpen az új Rádi Egészségház építési költsége brut-
tó 230 millió forint volt. Ehhez végül vissza nem térítendő álla-
mi támogatásként összesen mintegy 200 millió forintot kapott 
a település, amelyhez önkormányzati önrészként hozzátettek 30 
millió forintot. Végül a kialakult 230 millió forint összes költ-
ségbe az építés és járulékos kiadásai, a berendezés, felszerelés,
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Sikeresen zajlik a Magyar Falu Program

Vácduka Község Önkormányzata 2019-ben vissza nem té-
rítendő támogatást nyert a Magyar Falu Program pályázat 
keretében. A pályázat célja a helyi közösségi terek fejlesztése 
és közösségi rendezvények megvalósítása.

Az elmúlt év szeptembere óta eltelt időszakban lépésről lépés-
re valósítja meg az Önkormányzat a vállalt programelemeket. 
Sporteszközöket vásároltak, amelyeket a felnőtt női tornák és 
a sportnapok résztvevői használnak. Havonta megszervezik a 
Vácdukai Kertbarátok fórumát, ahol színvonalas előadásokat 
hallgathatnak meg az érdeklődők. Elkezdődtek a számítógépes 
tanfolyamaik az idősebb korosztály számára, a nagy érdeklődés-
re való tekintettel két csoportot is indítottak.

Az iskolai kerámia szakkör diákjai részére folyamatosan bizto-
sítják az alapanyagot, hogy elsajátítsák az agyagozás alapjait és 
minél ötletesebb alkotások készüljenek. 109 darab szék és 10 
darab asztal megvásárlásával emelni tudták a művelődési ház-
ban zajló rendezvényeik színvonalát. Hamarosan elkezdődik a 
művelődési ház nyílászáróinak cseréje, fűtésrendszerének kor-
szerűsítése és a belső terek felújítása.

A SZÁMÍTÓGÉPES TANFOLYAM RÉSZTVEVŐI

BOZÓT TISZTÍTÁS VÁCKISÚJFALUN

- A fitness- és szabadidőpark kivitelezési hibái a tavasz folyamán 
szintén kijavításra kerülnek.

- Tervezik a focipálya védőpalánkkal történő körbe kerítését. 
Továbbá tervben van még egy ivókút elhelyezése is a parkban, 
valamint egyes részek újra füvesítése.

- Tervek közt szerepel még a település gazos, bokros területei-
nek tisztítása. A  megtisztított területeken gyümölcsfák beülte-
tését tervezik.

Természetesen vannak még további tervek, többet között az óvo-
da és községháza épületének korszerűsítése, utak és járdák fel-
újítása, de ezekhez még nincs meg a teljes anyagi fedezet. Ter-
veink megvalósításhoz nagy-nagy köszönettel fogadjuk és várjuk 
mindenki segítségét! – zárta gondolatait Mráz István.

VÁCDUKA 

A tavasz folyamán sor kerül majd egy nyugdíjasklub találkozó 
megszervezésére a vácdukai és a környékbeli nyugdíjas klubok 
bevonásával. A falu minden lakóját szeretettel várjuk rendezvé-
nyeinkre! – mondta Makkos László polgármester.

KERÁMIA SZAKKÖR VÁCDUKÁN
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Üzemlátogatás

Horváth Noémi 7. osztályos tanuló beszámolója a váci Bernáth Kálmán Református Gimnázium üzemlátogatásáról.

Én a Bernáth Kálmán cukrász szak részén jártam Vácon 2020. február 26-án. Először balesetvédelmi oktatáson vettünk részt, 
majd lementünk a konyhába. Ahogy beléptünk felvettünk egy köpenyt és kezet mostunk, majd odamentünk egy pulthoz, ahol 
oktatónk, Noémi várt bennünket. A pulton tálak voltak, a tálban tojás, liszt, cukor és citrom volt. Először elkészítettük a tésztát, 
majd hagytuk pihenni. Amíg a tészták pihentek, addig felmentünk enni és inni. Ezután visszamentünk és elkezdtük a tésztákat 
befonni, amiből összesen 6 darab brióst készítettünk el, majd elhelyeztük a sütőbe és fél óra elteltével el is készültek. Minden-
kinek ízlett. Ezután becsomagolhattuk és hazahozhattuk szüleinknek, hogy ők is megkóstolhassák. Nagyon jól éreztem magam 
és örülök, hogy eljuthattam egy igazi cukrászüzembe!

Állampolgársági eskütétel
Az első világháború győztes hatalmai olyan békediktátu-
mot erőltetett az akkori Magyarországra, mely példa nél-
küli az egész újkori történelemben. Milliók vesztették el a 
magyar állampolgárságukat. Az elcsatolt országrészekben 
a kisebbségbe szorult magyarok sorsa súlyosan megpecsé-
telődött. Az ott élők, bár állampolgárságukat elvesztették, 
de nemzetiségüket soha el nem felejtik.

Ezért is mindig öröm számunkra, ha állampolgársági esküt 
tesznek az itt élő, külföldről hazaköltözött magyarok. Ez al-
kalommal nagy szeretettel köszönjtük a romániai Gyergyó-
szentmiklósról érkezett Benedek Andrást és Csergő Évát.
Váchartyáni lakosaink 2020. február 17-én ünnepélyes 
keretek közt a polgármesteri hivatalban állampolgári es-
küt tettek. Gratulálunk és nagyon jó egészséget kívánunk! 
– mondta Koblász Sándor polgármester. CSERGŐ ÉVA ÉS BENEDEK ANDRÁS ESKÜTÉTELE

A Társulásról friss információk a www.izotoptarsulas.hu oldalon 
és Izotóp Tájékoztató Ellenőrző Társulás néven a Facebookon is elérhetőek!

Az ITET Magazin az ES csatornán a UPC és az INVITEL kábelhálózatokon az ITET településeken látható.
A településekről készült felvételek szerdánként 18:00-19:00 között.

A kiadásért felelős: Edelman György, ITET elnök

   VÁCHARTYÁN

FELNŐTT NŐI TORNAÓRA VÁCDUKÁNVÁCDUKAI KERTBARÁTOK FÓRUMA
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Állami elismerés az RHK Kft. vezetőjének
Március 15-én a köztársasági elnök a Magyar Érdemrend 
lovagkeresztjével tüntette ki Társaságunk ügyvezető igazga-
tóját, dr. Kereki Ferencet. Az elismeréssel a Radioaktív Hul-
ladékokat Kezelő Közhasznú Nonprofit Kft. élén a kiégett 
üzemanyagok és radioaktív hulladék kezelésével kapcsola-
tos nemzeti program megvalósítása érdekében végzett tevé-
kenységét díjazták. 

Dr. Kereki Ferenc több mint tíz éve áll az RHK Kft. élén. 
Nemrégiben egy interjúban azt nyilatkozta, legnagyobb sikeré-
nek, amit ez idő alatt elért, azt tartja, hogy a cég nemzetközileg 
elismert nagyvállalattá nőtte ki magát, amelyik magas színvona-
lon képes ellátni feladatait.

– Valójában ezzel a kitüntetéssel azt a felelősségteljesen végzett 
közös szakmai tevékenységet ismerték el, ami nálunk folyik. Kö-
szönöm minden volt és jelenlegi munkatársamnak, nélkülük nem 
tudtunk volna idáig eljutni – fűzte hozzá a gratulációra válaszul.

Idézzük fel, a teljesség igénye nélkül, mi minden történt Társa-
ságunknál ez alatt a tíz év alatt:

A költséghatékonyság, a megtakarításokat eredményező inno-
váció az RHK Kft. tevékenységének meghatározó eleme lett, a 
maximális biztonság megtartása mellett.

Irányításával befejeződött Bátaapátiban a Nemzeti Radioak-
tív-hulladék Tároló első föld alatti kamrája, a paksi atomerőmű 
kis és közepes aktivitású hulladékainak végleges elhelyezésére, 
majd elkészült az üzemeltetési engedélyre váró második is. Ez 
utóbbi már az új típusú hulladék-elhelyezési koncepció alapján, 
ami lényegesen gazdaságosabb működést tesz lehetővé.

A paksi Kiégett Kazetták Átmeneti Tárolójában immár a 25-28. 
kamrákat tartalmazó új tárolómodul építése zajlik, ugyancsak a 
gazdaságosabb üzemelést biztosító fejlesztések figyelembevéte-
lével.

A Radioaktív Hulladék Feldolgozó és Tárolóban, Püspökszil-
ágyon, az intézményi kis és közepes aktivitású hulladékoknak 
fenntartott létesítményben, elkészült a biztonságnövelő prog-
ram megvalósításához szükséges üzemcsarnok, a sugárzásár-
nyékolást biztosító konténmenttel együtt.

Végezetül fontos lépések történtek az utóbbi tíz évben, az újra 
indult nyugat-mecseki kutatásokban is, amelyek a paksi atom-
erőmű kiégett fűtőelemeinek végleges elhelyezését célozzák.  

Gratulálunk, jó egészséget és további eredményes közös munkát 
kívánunk! 

Mindennapi háttérsugárzás – a radon
Sugárözönben élünk – szól a közkeletű mondás, mivel a ter-
mészetes radioaktivitás a világegyetem és a Föld keletkezése 
óta számtalan formában jelen van. Két szívdobbanás között 
szervezetünkben is közel tízezer atom (például a testünket 
alkotó fehérjék) láthatatlan bomlása zajlik le, radioaktív 
sugárzást okozva. A mindenütt jelen lévő úgynevezett hát-
térsugárzás egyik fajtája, ami nagyjából az egytizedét teszi 
ki az ilyen jellegű éves összdózisnak, a kozmikus sugárzás, 
és elsődlegesen a Napból származik. Mértéke nagyban függ 
a domborzati viszonyoktól, illetve az éghajlattól is. Ugyan-
csak jelentős mennyiségű sugárzó anyagot tartalmaz a Föld 
maga – a talajból érkező sugárzás szintje pedig szintén függ 
attól, hol élünk (gránit kőzet környezetben épült települése-
ken például akár a kétszerese is lehet a magyar átlagnak). A 
felszínre szivárgó gázok különböző idő alatt lebomló radio-
aktív izotópokat, többek között radont tartalmaznak – ezek 
mennyisége is függ a helytől, illetve más tényezőktől is, pél-
dául az időjárástól.

A háttérsugárzás forrásainak listája korántsem teljes, de a ra-
donnal fontos külön foglalkoznunk, ugyanis a természetes radio-
aktivitásnak a felét ez a színtelen-szagtalan nemesgáz és bomlá-
sakor keletkező „leányai” teszik ki.

A gázt a kövekben és a talajban természetesen előforduló radio-
aktív elemek (például az urán) bocsátják ki, eltérő koncentrá-
cióban. Az urán esetében a rádium további bomlástermékeként 
alakul ki, amelyből aztán újabb radioaktív anyagok keletkeznek.

A radon a legkisebb rést is megtalálja a talajban, ahol a felszínre 
törhet, így nem csak az számít, milyen kőzet van a környeze-
tünkben, hanem a talaj repedezettsége is. További sajátossága, 
hogy bár a légkörben gyorsan felhígul, rosszul szellőző, zárt te-
rekben (lakásokban, pincékben, bányákban) megnő a koncentrá-
ciója. A hangsúly ebben az esetben a szellőzésen van. Nem vé-
letlen, hogy például a bátaapáti NRHT-ban (a paksi atomerőmű 
kis és közepes aktivitású radioaktív hulladékainak épült tároló-
ban) kialakított szellőző berendezés hatására, a radon-aktivitás-
koncentráció is lényegesen alacsonyabb a 487/2015. (XII. 30.) 
Korm. rendeletben (Az ionizáló sugárzás elleni védelemről és a 
kapcsolódó engedélyezési, jelentési és ellenőrzési rendszerről) 
meghatározott 300 Bq/m3 aktivitáskoncentráció értéktől. A szi-
gorú radioaktív kibocsátási értékeket megkövetelő szabályozás 
érdekében komoly szűrőberendezések lettek kialakítva, hogy a 
Baranya Megyei Kormányhivatal által kiadott környezetvédel-
mi működési engedélyben meghatározott környezeti radioaktív 
kibocsátási korlátok maradéktalanul betartásra kerüljenek. Ez 
elmondható a radioaktív hulladékokat kezelő RHK Kft. összes, 
nukleáris létesítményéről is.

A radon egyébként simán belélegezve nem okoz egészségügyi 
kockázatot, hiszen a nemesgáz sehol nem tapad meg, így ki is 
lélegezzük. Sőt, a tapolcai tavasbarlangban a radontartalmú le-
vegőt asztmások kezelésére, gyógyítására használják, néhány 
radonos gyógyvizünket pedig (mint például a Hévízi-tó), termé-
szetes gyulladáscsökkentő hatása révén, mozgásszervi panaszok 
kúrálására javasolják.
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Ám a radon bomlástermékei fémionok, amik ráülnek a levegő-
ben szálló porszemekre, szennyező anyagokra, cigarettafüstre. 
Ekkor belélegezve már meg tudnak maradni a tüdőszövetek fe-
lületén, amely a további bomlás során a sugárzás hatására ron-
csolódhat, melynek következtében akár tüdőrák is kialakulhat. 
Vagyis minél tisztább a levegő, annál kevesebb radon bomláster-
mék jut a szervezetünkbe, így csökkentve a kockázatokat. (Ki-
véve a dohányosokat, a fentiekből következően.)

Ugyanakkor a radon nem csupán a talajból természetes módon 
kiszabaduló gázként van jelen környezetünkben, hanem a mo-
dern építkezési anyagok (például a beton), építkezési technikák 
(például a szigetelés) révén is. Mint már szó volt róla, zárt terek-
ben megfelelő szellőztetés nélkül a radon könnyen feldúsulhat. 
Ezt a hatást erősíti a házak szigetelése, ami a fűtést/hűtést ener-
giatakarékosabbá teszi ugyan, ám az épület természetes szellő-
zése ellen hat. Vagyis ezekben az épületekben a radon-koncent-
ráció akár az átlag érték másfélszerese is lehet. Nem véletlenül 
hangsúlyozzák e téma kapcsán a szakemberek, hogy lakásunk-
ban gyakran nyissunk ablakot – ez ugyanis a radonsugárzással 
szembeni legolcsóbb védekezés.

Szakértők szerint jelenleg az a legaggasztóbb probléma, hogy 
kevesen tudnak e láthatatlan gáz veszélyeiről – pedig a megfele-
lő tudás ebben az esetben is fontos. 

Mivel egyértelmű összefüggés van a lakások légterének ra-
don-koncentrációja és a tüdőrák gyakorisága között, a tudomá-
nyos eredmények ismeretében az Európai Unió Tanácsa irányel-
vet fogalmazott meg 2013-ban erre vonatkozóan is. A 2013/59/
EURATOM irányelv, amely egyébként a nukleáris létesítmé-
nyek működésével kapcsolatosan is ajánlásokat tett, hangsúlyo-

san foglalkozott a radonnal, valamint a természetes eredetű for-
rásokból származó egyéb sugárterhelések elleni védekezéssel. 
Ajánlásainak központi eleme az országonként kidolgozandó 
nemzeti cselekvési terv arra vonatkozóan, hogy a beltéri radon-
tól eredő, valamint az építőanyagokból származó sugárterhelés 
kockázatát hosszú távon csökkenteni lehessen.

Ez a munka már mindenütt elindult. A védekezés Csehország-
ban egy ideje azzal kezdődik, hogy az építési engedélyeket csak 
akkor adják ki, ha a talajban előzetes sugármérést végeztettek, 
amelynek a költségeit az állam vállalja. Ennek oka a gránit tí-
pusú alapkőzet, amelyben a földtani képződmények közül a leg-
magasabb a radon érték. Magyarországon is vannak olyan terü-
letek, ahol a világátlagnál nagyobb a radioaktivitás a talajban, 
ezeken a területe-ken még fontosabb odafigyelni az épületekben 
feldúsuló radonra.

Magyarország Nemzeti Radon Cselekvési Terve 2017-ben lépett 
életbe, és 2023-ig határoz meg feladatokat. Az első fázisban a 
lakosság természetes forrásokból származó sugárterhelésének 
értékelését kellett elvégezni. Különböző mérések, felmérések 
alapján megkezdődött a radontérképek elkészítése, a magas ra-
don háttérsugárzású területek azonosítása. A következő feladat 
a lakosság ezzel kapcsolatos tudatosságának erősítése, infor-
mációs kampányokkal, tájékoztató fórumok, webes felületek 
létrehozásával. Ezt követi majd a radonsugárzás megelőzésére, 
utólagos csökkentésére szolgáló módszerek hazai bevezetése, az 
ezzel foglalkozó szakembergárda kialakítása.

Amíg mindez megvalósul, marad a gyakori szellőztetés (fű-
tésszezonban akár 2-3 óránként). Ám ez lakásunk levegőjének 
– így nekünk – radontól függetlenül is hasznos.

Támogatási tervek 2020-ban

AZ ITET TAGÖNKORMÁNYZATAINAK POLGÁRMESTEREI

2020. március 12-én Kisnémediben a Társulás tagönkormányzatainak polgármesterei aláírták az idei év támogatási alszer-
ződését. A támogatási összeget a Képviselő Testületek döntésének megfelelően működési vagy fejlesztési célokra fogják a 
települések felhasználni.

  ITET
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Farsangi mulatság

A Galgagyörki Gárdonyi Géza Általános Iskola diákjai he-
tek óta várták a farsangot. Az ünnepség 2020. február 8-án 
került megrendezésre.

A farsangra hónapok óta készültek a diákok. Sokat gyakorol-
tak, hogy a betanult táncot a legjobb tudásuk szerint adják elő. 
A műsort a nyolcadikosok nyitották meg keringőjükkel. A tán-
cot Bátyiné Nyemecz Julianna tanította be. Ezután következett 
a jelmezesek felvonulása, bemutatkozása. Sokan saját készítésű

A FARSANG DÍJAZOTTJAI

jelmezt öltöttek magukra, míg mások hercegnőnek, gésának, 
különféle állatoknak öltöztek. A jelmezesek igazi karneváli han-
gulatot teremtettek. A jelmezeseket egyéni és csoportos kategó-
riában is díjazták. A dobogós helyezettek; tűzhely, házikó, Mi-
necraft figura, gésa, illetve túró rudi jelmezt viseltek.

Csoportos kategóriában a bohócok érték el az első helyezést egy 
humoros jelenetet előadva. A díjazás után tánccal, falatozással, 
majd tombola sorsolással zárult az este.

Farsangi családi délután

A farsangi időszak végén tartották Kisnémedin a rendszeres-
sé váló farsangi családi délutánt.

A gyerekeket a Napocska mesezenekar táncoltatta meg farsan-
gi és ismert gyerekdalokkal. A zene mellett a gyerekek a renge-
teg lufinak is örültek, a szülök már kevésbé, amikor azok kidur-
rantak. A koncert végére – hála a lelkes anyukáknak – kisültek 
az első adag fánkok, amiből a délután alatt közel háromszáz da-
rab fogyott. Jóllakottan láthattak farsangi álarcok elkészítéséhez 
kicsik és nagyok Anna néni segítségével. Aki még nem fáradt 
el, a program végén seprűzés körjátékban mutathatta meg, hogy 
mennyire ügyes.

KREATÍV SAROK SEPRŰZÉS

A NAPOCSKA ZENEKAR ELŐADÁSA

KISNÉMEDI 
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Rendelő helyiségek kiadók
Őrbottyánban

Őrbottyán főútvonalán újépítésű közel 260 m2-es 
Egészségházban rendelő helyiségek kiadók. Az épület 
jól megközelíthető, számos parkolóhely áll rendelke-
zésre közvetlenül az épület előtt.

Az épületen belül 2 darab felnőtt háziorvosi rendelő 
és egy fogorvosi rendelő került kialakításra, melyek 
jelenleg is működnek. A településen az alapellátáson 
felüli szolgáltatások bővítése céljából szakorvosokat 
keresnek (például: szemész, belgyógyász, szülész-nő-
gyógyász, gyermekgyógyász, andrológus, gasztroen-
terológus, sportorvos). Természetesen ezen kívül más 
egészségügyi szolgáltatást végző, engedéllyel rendel-
kező szakemberek jelentkezését is várják!

A bérlet legkorábban 2020. augusztus 1-jétől vehető 
igénybe a bérlő által meghatározott időtartam(ok)ban. 
Bővebb információt az alábbi elérhetőségek egyikén 
kérhet:

Telefon: (70) 382 6224
E-mail: orbottyan@orbottyan.hu
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Helyi piac nyílt Pencen

Penc Község Önkormányzata mindig is törekedett arra, hogy 
az önkormányzati épületeit a lehető legjobb karban tartsa. E 
törekvés mentén szépült meg az óvoda és az orvosi rendelő, 
felújították a sportcsarnokot, és nyert teljes korszerűsítést 
kapott a polgármesteri hivatal épülete is. A kultúrház épüle-
tének felújítására azonban eddig nem jutott fedezet. Éppen 
ezért ragadta meg az önkormányzat azt a lehetőséget, amely 
helyi piacok létrejöttét támogatta.

Az átalakítás után egy nagyméretű, világos tér keletkezett az 
épületen belül, amely továbbra is alkalmassá teszi a helyszínt 
közösségi alkalmak lebonyolítására.  A tágas belső részben és az 
épület közvetlen környékén egy sokfunkciós működés képzelhe-
tő el, azzal együtt, hogy rendszeresen helyet ad a helyi termelők-
nek, kézműveseknek az árusításra. Nem mellékes az a tény sem, 

KINYITOTTA KAPUIT A PENCI PIAC

hogy az épület elődjében több ízben is vendégeskedett Petőfi 
Sándor is. Egy emléktábla felhívja erre az arra járók figyelmét. 
A felújítás azt is eredményezte, hogy immár nem kell szégyen-
keznünk amiatt, hogy a jeles költőnk emlékezetét egy málló 
vakolatú ház falán láthatjuk. A megnyitón szép számmal voltak 
érdeklődők, de a vásár sem maradt el. 

Volt aki mézet, lekvárokat. süteményt, könyvet, füstölt húsárút, 
vagy éppen jófajta borocskát vitt haza vásárfiaként az első pen-
ci piacos napról. A megnyitó alkalmából az önkormányzat me-
leg teával, forralt borral és zsíros kenyérrel várta az érkezőket. 
A Gerengay Vilma Hagyományőrző Egyesület friss lángossal 
kedveskedett mindenkinek. A penci helyi piac szeretettel vár 
minden árust és vásárolni szándékozót a csütörtöki és szombati 
árusítási napjain.

HÁZI KÉSZÍTÉSŰ SÜTEMÉNYEK A KÖRNYÉK LEGFINOMABB BORAI

MÉZBŐL SINCS HIÁNY A VEVŐKRE VÁRVA
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SENKI SEM MARADHATOTT ÉHEN

Önkormányzati fejlesztések örömei és nehézségei
Püspökhatvan Község Önkormányzata 2018-ban pályáza-
tot nyújtott be „Önkormányzati tulajdonú bölcsődei ellátást 
nyújtó intézmények fejlesztésének támogatása Pest megyé-
ben” címen egy 12 férőhelyes bölcsőde létesítésére.

A község önkormányzatának – alacsony adóerő képessége miatt 
– csak 5% önerőt kellett vállalnia, de már akkor látszott, hogy az 
elérhető maximális támogatás és az 5%-os saját erő kevés lesz a 
költségek fedezésére, ezért a képviselő-testület 10% önerőt vál-
lalt pályázatában a fejlesztéshez.

Nagy örömünkre szolgált, hogy pályázatunkat pozitívan értékel-
te a kiíró, és közel egy évvel a beadást követően arról tájékoz-
tatott, hogy az elérhető legmagasabb összegű, 96 millió forin-
tos támogatásról hozott döntést a pénzügyminiszter – mondta 
lapunknak Bátyi József polgármester.

A támogatási szerződést 2019. október 16-án írta alá a Magyar 
Államkincstár Budapesti és Pest Megyei Igazgatósága, ezt köve-
tően írhatták ki a kivitelező kiválasztására szolgáló közbeszerzé-
si eljárást.

A kivitelezői árajánlatok december 19-i határidővel meg is ér-
keztek és azok felbontását követően bezárultak a címben sze-
replő fejlesztéssel kapcsolatos önkormányzati örömök, ugyanis 
a legalacsonyabb összegű kivitelezői ajánlat olyan magas volt, 
amit Püspökhatvan Önkormányzata nem tud biztosítani a fej-
lesztéshez. A pályázatban vállalt 10,5 millió forintos önerőt még 
további 39,7 millió forinttal kellett volna kiegészíteni az önkor-
mányzatnak, amire nincs meg a fedezetük.

PÜSPÖKHATVAN

– A borítékbontást követően decemberben a közelgő ünnepek 
miatt már nem volt lehetőség hathatósan ügyeket intézni, de a 
január eleje óta minden lehetőséget megvizsgáltunk és mostanra 
be kellett látnunk, hogy el kell engedni ezt a közbeszerzési eljá-
rást és eredménytelennek kell nyilvánítani.

Többszöri EMMI és Pénzügyminisztériumi egyeztetést követő-
en arra jutottak, hogy a műszaki tartalom tüzetes felülvizsgála-
tát, szükség szerinti optimalizálását követően új eljárást kell in-
dítaniuk, ami remélhetőleg sikeresebb lesz, mint az első volt és 
lesz lehetőségük többlet támogatási igényt benyújtani, aminek 
feltétele, hogy az új ajánlat nem haladhatja meg a támogatási 
összeg 130 %-át.

A probléma miértjét elemezve megállapítható, hogy az elmúlt 
évek makró szintű építőipari rekord teljesítménye ugyan örven-
detes, de azt is eredményezte, hogy rendkívüli mértékben emel-
kednek a kivitelezés költsége is. Elég, ha a pályázat beadásának 
ÉNGY kódos egységárait hasonlítjuk össze a kivitelezés idején 
érvényes egységár gyűjteményi adatokkal és láthatjuk, hogy 
másfél év alatt jelen projekt 21 millió forinttal lett drágább, ami 
a túl hosszú ideig tartó bírálat eredménye.

A nehézségek ellenére optimistán tekintünk a jövő felé, nem ad-
juk fel bölcsődei álmainkat, addig dolgozunk az ügy érdekében, 
míg meg tudjuk teremteni a fejlesztés feltételeit és reményeink 
szerint a tervezett 2020 évi kezdet helyett 2021-ben már bölcsi-
seket fogadhatunk az Iskola utcai vadonat új bölcsődénkben – 
zárta gondolatait Bátyi József polgármester.
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A PÜSPÖKHATVANI BÖLCSŐDE LÁTVÁNYTERVE

Országos fórum Pest megyében az éghajlatváltozáshoz 
való helyi alkalmazkodás elősegítéséért

A Magyar Természetvédők Szövetsége, Püspökszilágy Ön-
kormányzata és a WWF Magyarország Alapítvány szervezé-
sében került sor a fórum megtartására.

A teltházas rendezvényre az egész országból érkezett a nagy-
részt szakmai, de sok önkormányzati és civil szervezeti résztve-
vő is. A regisztráció során kiderült, még számos érdeklődő lett 
volna, de a helyszín befogadóképessége sajnos korlátozott volt. 
Az előadások anyaga rögzítésre került és Püspökszilágyon, de az 
ország különböző pontjain is több hasonló rendezvényre kerül 
még sor ebben az évben és jövőre is, így lesz alkalom mindenki 
számára. Folyamatos tájékoztatást kaphatnak a rendezők, illetve 
a bővebb információk a LIFE program honlapján is elérhetőek. 
(https://vizmegtartomegoldasok.bm.hu/hu)

PÜSPÖKSZILÁGY

A FÓRUM MEGNYITÓJA

A szakmai prezentációkat a polgármesteri köszöntő és a Magyar 
Természetvédők Szövetségének megnyitója után hallgathatta 
meg a rangos közönség.

Skobrák Ferenc az MBFSZ Nemzeti Alkalmazkodási Központ 
részéről a legmodernebb tervezett és alkalmazandó vízvissza-
tartási módszerekről, valamint ezek szükségességéről tartott 
előadást. Vígh Enikő Zita a Nemzeti Agrárkutatási és Innová-
ciós Központ részéről a Vidékfejlesztési Program 2020. után - 
Fenntarthatóság és a természeti erőforrásokkal való hatékony 
gazdálkodás támogatásáról beszélt. Schindler-Kormos Eleonóra 
a Pest Megyei Önkormányzattól a települési csapadékvízkeze-
lés problémáit és a vízvisszatartás lehetőségeit mutatta be pest 
megyei példákra támaszkodva országos viszonylatban is, szinte



AZ IZOTÓP TÁJÉKOZTATÓ ELLENŐRZŐ TÁRSULÁS LAPJA  19

2020/II. SZÁM   PÜSPÖKSZILÁGY
teljeskörűen. Pest megyében, földrajzi elhelyezkedése révén, 
mindenfajta vízmegtartási és kezelési problémával találkozha-
tunk. A megyében hegyvidék, dombság, alföld és homokhátsági 
rész is található, valamint a megye több, mint 190 településén 
minden probléma adott.

A fórumot Farkas Mátyás (WWF Magyarország) prezentációja 
zárta. Az előadás a klímaváltozás, alkalmazkodás, vízmegtartás 
kérdéskörével foglalkozott nemzetközi viszonylatban és hazánk-
ra vonatkozóan is. Farkas Mátyás ismertette a LIFE pályázat 
helyszínein épülő lehetséges megoldásokat az alföldi, Tisza és 
Duna melletti Tiszatarján, Rákócziújfalu, Bátya és a homokhát-
sági Ruzsa vonatkozásában. Az prezentáció csúcsa a (domb- és 
hegyvidéki elhelyezkedésű) Püspökszilágyon már megvalósult 
és üzemelni kezdő komplex megoldás volt. A püspökszilágyi 
projekt egyes részeit a vendégek a finom ebéd elfogyasztása 
után terepi program keretében is megismerhették. (Sajnos csak 
amit az eső és a sár engedett.)

Püspökszilágyon a patak oldalágain megvalósult rönkgátak, a 
főág megújuló 50-70 éves különböző szerkezetű impozáns ter-
méskő, iszapfogó, vízvisszatartó, áramlástörő létesítményei és 
a falu alatt közvetlenül kialakított oldaltározó alkotják a projekt 
részét a külterületen. Az oldaltározó a patak visszaáradását, a 
Szabadidő Központ létesítményeinek védelmét és vízvissza-
tartási feladatokat lát el. A külterületi megoldást a belterületen 
megvalósult számos csapadékvízrendezési projekt is segíti, a te-
lepülés vízvédelmi tervére alapozva, ami alapján minden projekt 
összehangolása megtörténik.

A Magyarországon eddig teljesen egyedüli megoldást a projekt 
részeként több éve alkalmazott klímavédelmi referens koordi-
nálja és segíti. A püspökszilágyi projektrész építése során a pro-
jekt keretében tett külföldi tanulmányutakon látott és tapasztalt 
szakmai, technikai megoldások is beépítésre kerültek. Külön 
érdekesség, hogy ezek a megoldások a régi magyar erdő, bánya 
és vízmérnöki munkákban a hegy- és dombvidéki területeken 
alkalmazottak voltak. A cseh, lengyel, szlovák és angol tanulmá-
nyutak lehetővé tették a kisléptékű olcsó, de nagyon hatékony 
módszerek komplett megvalósítását. A lényeg az, hogy ameny-
nyiben ezeket a megoldásokat az ország több ezer településén 
az önkormányzatok irányításával, az állam támogatásával, a 
szakma, a gazdálkodók, a teljes civil szféra és a lakosság be-
vonásával alkalmazzuk, hatalmas lépést tehetünk a klímavéde-
lem, a vízvisszatartás, de az árvízvédelem területén is. Ezek az 
úgymond kicsi természetközeli megoldások megtartják a víz egy 
részét, egyenletesebbé teszik a víz távozását, eloszlását, lassítják 
a lefolyást, helyben tartják a termőtalajt és megakadályozzák az 
eróziót. Külön mikroklímát teremtve pozitívan alakítják a kör-
nyezetet, gazdagabb növény és állatvilág jelenlétét segítik.

Mindenképpen lecsökkentik az árvízcsúcsot, szépek, környezet-
barátok és további lehetőségeket nyitnak úgy a mező- és erdő-
gazdálkodás, mint a turizmus területén. További opciók vannak 
a hordalék (humusz, fa) hasznosításában és az esetleges hulla-
dék, szemét összetakarításában, hogy azok ne vesszenek el, illet-
ve ne károsítsák a természetet – zárta gondolatait Budai Zoltán, 
klímavédelmi referens.

Nőnap Püspökszilágyon 

Talán nem túlzás azt állítani, hogy ez a nőnap igazán külön-
leges volt. Két év hiábavaló próbálkozás után Püspökszilágy 
Önkormányzatának idén sikerült meghívnia sokak szere-
tett előadó énekesét, László Attilát a 2011-es Csillag születik 
győztesét.

Mint az várható volt, a Művelődési Ház nagytermében szék 
nem maradt üresen, de még a karzaton sem. Tordai Sándor pol-
gármester köszöntője után már mindenki izgatottan várta, hogy 
megszólaljon az az összetéveszthetetlen hang. A fiatal előadó 
roppant közvetlenségével, bájos humorával az első percekben 
levette a közönséget a lábáról és ez így is maradt az egész műsor

TELTHÁZ A NŐNAPI RENDEZVÉNYEN

alatt. A dalok mindenki számára ismerősek voltak, így nem is 
volt kérdés, hogy a hallgatóság szinte egyként énekelt. 

Jó volt látni a vidámságot, a felhőtlen jókedvet az arcokon, érez-
hető volt, hogy László Attila igazán belopta magát mindannyi-
unk szívébe. A lenyűgöző előadást követően a polgármester és 
a képviselő-testület tagjai minden jelenlévő hölgynek virággal 
kedveskedett, majd az esemény résztvevői megkóstolhatták a fi-
nomabbnál finomabb réteseket és pogácsákat. Reméljük, hogy 
jól érezték magukat és köszönjük, hogy együtt ünnepelhettünk! 
– zárta gondolatait Tordai István.



20     AZ IZOTÓP TÁJÉKOZTATÓ ELLENŐRZŐ TÁRSULÁS LAPJA

PÜSPÖKSZILÁGY  2020/II. SZÁM

TORDAI SÁNDOR ÉS A KÉPVISELŐ-TESTÜLET

A Rádi Bölcsőde építése a 2018-2020-as időszakban
Rád Község Önkormányzata 2018. április 27-én a község la-
kossági problémáinak megoldására egy 14 fő befogadására 
alkalmas bölcsőde megépítéséről határozott.

Rád község az elmúlt 2014-2019. évi önkormányzati cik-
lusprogramjában döntött arról, hogy fontosnak tartják a szol-
gáltató önkormányzás folyamatos fenntartását. Ennek okán az 
önkormányzatnak nemcsak fejlesztenie, beruháznia kell annak 
érdekében, hogy a lakókörnyezet minél élhetőbb és egészsége-
sebb legyen, de a hatáskörébe tartozó ügyekben és lehetőségeik 
határán belül segíteniük kell a lakossági problémák megoldását 
és az önkormányzati közszolgáltatások biztosítását.

Ilyen lakossági problémának ítélték meg az édesanyák újra 
munkába állásának kérdését, különös figyelemmel arra is, hogy 
a nagyszülők, ha aktív munkavállalók, nem tudnak segíteni a 
szülőknek a gyermekfelügyeletben és gondozásban.

2018. április 27-én Rád Község Önkormányzatának Képvise-
lő-testülete határozott – figyelemmel a vissza nem térítendő ál-
lami támogatás igénybevételének megnyíló lehetőségére – egy 
14 gyermek befogadására alkalmas bölcsőde megépítéséről, 
és ennek érdekében engedélyezési terv készítéséről, valamint 
a beruházással összefüggő támogatási pályázat megírásáról és 
benyújtásáról.

Nézzük meg, hogy mekkora összegű egy ilyen beruházás? A 
Bölcsőde beruházás kiviteli tervdokumentációjának elkészítése  
és az épület építésének költsége összesen 133 millió forint. Eh-
hez adódnak még hozzá a beruházás kötelező járulékos kiadá-
sai, amelyek a pályázati tervdokumentáció összeállításának, a 
pályázat megírásának, a közbeszerzési eljárásnak, a projektme-
nedzselésnek, a jogi képviseletnek, a műszaki ellenőrzésnek, a 
nyilvánosság biztosításának, valamint az új intézmény berende-
zésének és az új épülethez kapcsolódó kerítés felújításának díjai, 
kiadási – mondta Lieszkovszki Gábor polgármester.

RÁD

A beruházás részletezett összes kiadása megközelíti a 150 millió 
forintot, amelyet csökkent az államtól kapott 129 millió forint 
vissza nem térítendő támogatás. Az Önkormányzat önrésze en-
nek megfelelően megközelítőleg 21 millió forint.

2019. november 21-én az érvényes és eredményes közbeszer-
zési eljárásban a közbeszerzési szaktanácsadó összegzésére és 
javaslatára – összességében a legkedvezőbb árajánlata alapján 
nyertes – ajánlattevővel megkötöttük a szerződést, aki december 
hónapban elkezdte az épületalapozási munkát. Az enyhe tél se-
gítségére volt az építőknek, 2020. március hónapra álltak a falak 
és elkezdődött a födém megépítése. A Rádi Bölcsőde épületének 
átadását 2020. szeptember hónapra tervezzük – zárta gondolata-
it Lieszkovszi Gábor.

A RÁDI BÖLCSŐDE ÉPÍTÉSÉNEK MÁRCIUSI PILLANATKÉPE
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Itt a farsang – áll a bál!

A farsangi időszak kedves a szívünknek, hiszen a tél végé-
nek közeledtét jelzi. Ha farsang, akkor jelmezbál és farsangi 
fánk, és ha fánk, akkor Vácdukai Fánksütő Verseny!

Immár hatodik alkalommal rendezték meg a már hagyomá-
nyosnak számító Vácdukai Fánksütő és Forraltbor Főző Ver-
senyt. Az eseménynek a Művelődési Ház adott otthont, a fánko-
kat a nagyteremben tálalták a versenyzők, a forraltbort pedig az 
udvaron főzték a lelkes csapatok.

Idén rekordszámú nevezés érkezett, 45 különféle fánkot adtak le 
zsűrizésre az egyéni indulók és csapatok. Az 5 fős zsűri elnöke 
Floch Júlia cukrászmester, a váci Floch Cukrászat tulajdonosa 
volt, a zsűritagok Fónagy István a Vendégvárók Váci egyesüle-
tének elnöke, Furucz Zoltán a Váci Napló főszerkesztője, Jónás-
né Héder Hedvig aljegyző asszony, valamint hagyományosan az 
előző évi egyéni kategória nyertes versenyzője. Idén ő Laczkó 
Laura, akinek tavalyi hagyományos szalagos, baracklekváros 
fánkja ízlett legjobban a zsűrinek.

EREDMÉNYHIRDETÉS

A FÁNK KÜLÖNLEGESSÉGEK EGYIKE

A FÁNKEVŐ ÜGYESSÉGI VERSENY RÉSZTVEVŐI

Egyéni indulók:
I. Püspökiné Kovács Mária – Boldogi nagy rózsa
II. Krajczár Vivien – Mogyi mánia
III. Papp Istvánné – Töltött fánk

Amikor az összes fánkot leadták nevezésre, kezdődhetett a kós-
tolás. Ezt kóstolójegy ellenében lehetett megtenni, ami egysége-
sen 250 forintba került. Ugyanígy jegy ellenében lehetett kós-
tolni a forraltbort és a tócsnit, valamint lángost és egérkét, amit 
lelkes szülők helyben készítettek. A teljes bevétel az általános 
iskolához került eszközbeszerzéseinek támogatására.

A kivételesen szép délutánon rengetegen kíváncsiak voltak az 
eseményre. Aki befért a nagyterembe láthatta a 2. osztályos ta-
nulók műsorát és közösen szurkolhattak a fánkevő ügyességi 
verseny idei versenyzőinek. Ezalatt megszületett a zsűri dönté-
se, és Makkos László polgármester  kihirdette az eredményeket.
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Farsangi időszak a Váchartyáni Óvodában

Az év első két hónapja elsősorban a farsangi népszokások, 
hagyományok ápolása jegyében telt a váchartyáni óvodában. 

Szebbnél-szebb, színes farsangi dekorációk (bohócok, álarcok, 
szemüvegek, stb.) készültek a csoportokban, öltözőkben, vala-
mint farsangi versek, dalok és tréfás csújjogatók hangoztak el 
nap mint nap az óvodában. Az óvodások lelkesen mesélték hetek 
óta, hogy ki milyen jelmezt ölt majd magára, nagy izgalommal 
készültek mindnyájan a február 21-i farsangi mulatságra.

A gyerekek többsége már óvodába érkezés után jelmezbe bújt, 
ezáltal egy kicsit „másként” érezhette magát, mint a megszokott 
óvodai napokon. Érdekes, változatos, jobbnál-jobb, szebbnél- 
szebb, régi és új mesehősök, rajzfilm figurák, különböző állatok 
bőrébe bújt jelmezes, álarcos gyerekek vonultak fel a farsan-
gi díszbe öltöztetett tornaszobában. A különleges délelőtt első 
programja, Mács Katalin óvoda- és néptánc pedagógus interak-
tív farsangi népzenés-néptáncos foglalkozása megteremtette a jó 
hangulatot mindenki számára.

A közös farsangi mulatságon mindenki megcsodálhatta mind-
három csoport „átváltozott” óvodásait, bemutatták egymásnak 
hogyan készültek e jeles napra.

SZÍNPADON AZ ÖRDÖGÖK

A KÖZÉPSŐ- ÉS NAGYCSOPORTOSOK JELMEZEI

Csapatok:
I. Egészségmegőrzők – Rózsafánk
II. Sólymok – Túrófánk házi eperlekvárral
III. Ovi SZMK – Túrófánk

Az „Év Fánkja” díjat a győztes csapat vehette át és hozzájuk 
került egy évre a vándorserleg is. A díjazottak jutalma a Floch 
Cukrászat által felajánlott vásárlási utalványok voltak. Senki 
sem távozott üres kézzel, mert minden pályázó oklevelet kapott 

a részvételről. Idén a forraltborfőző csapatok között nem volt 
verseny, az ő jutalmuk az oklevélen kívül a rendezvényen részt-
vevők dicsérete volt.

Amire az eredményhirdetés lezajlott, a fánkok is mind elfogytak 
és mindenki sietve indult haza, hogy készülődjön az esti Farsan-
gi Bálra. Jövőre ugyanitt találkozunk! – zárta gondolatait Mak-
kos László polgármester.

VÁCHARTYÁN  

Fánkevő és szörpivó versenyt szerveztünk, végül mindnyájan 
táncra perdültünk, jókedvűen mulatoztunk. A farsangi népszo-
kás óvodánkban nem telhet el dínom-dánom, de eszem-iszom 
nélkül sem, így hát visszatérve a csoportokba, mindenki jóízű-
en elfogyaszthatta a finom farsangi fánkokat, üdítőket és más 
finomságokat egyaránt. Sok közös mókával, kacagással, vidám 
napokkal, zeneszóval, jó hangulatban, élményekkel tele zártuk 
a farsangi időszakot óvodánkban – zárta gondolatait Bálintné 
György Enikő intézményvezető óvónő.
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A TERÜLETI SZÖVEGÉRTŐ VERSENY MEGNYITÓJA

JELMEZBEN AZ ÓVODÁSOK

Az váchartyáni általános iskola eseményei

A Váchartyáni Apáczai Csere János Általános Iskolában az elmúlt időszakban megtartották a hagyomá-
nyos iskolai farsangi rendezvényt, ahol a felhőtlen szórakozás mellett ötletes és érdekes jelmezekben 
gyönyörködhettek az eseményen résztvevők.

A hetedikesek és 8 hatodikos pályaorientációs program keretében üzemlátogatáson jártak Budapesten és 
Vácon. Horvát Noémi 7. osztályos tanuló fogalmazásban írta le tapasztalatait, élményeit.

Február 27-én rendezték meg immár 15. alkalommal a hagyományos Területi Szövegértő Versenyt, ahol 
idén 11 iskolából 118 tanuló versenyzett. A verseny díszvendége Nógrádi Gábor író, költő, újságíró volt. 
Színes előadása minden hallgatót lenyűgözött.

Bodnár Irén intézményvezető



A Társulásról friss információk a www.izotoptarsulas.hu oldalon 
és Izotóp Tájékoztató Ellenőrző Társulás néven a Facebookon is elérhetőek!

Az ITET Magazin az ES csatornán a UPC és az INVITEL kábelhálózatokon az ITET településeken látható.
A településekről készült felvételek szerdánként 18:00-19:00 között.

A kiadásért felelős: Edelman György, ITET elnök
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VÁCKISÚJFALU  2020/II. SZÁM

Március 15-i megemlékezés
Váckisújfalu lakosai idén is megünnepelték a március 15-i 
nemzeti ünnepet. A megemlékezésnek ebben az évben is a 
Szent Erzsébet park adott otthont.

Először közösen elénekelték a himnuszt, majd az önkormány-
zat részéről Mráz István polgármester, Ertinger Zsuzsanna, Piri 
Gábor és Tóth László képviselők megkoszorúzták a hősi halot-
tak emlékművét.

Ezt követően, a polgármester megtartotta az ünnepi beszédét. 
Mindenkinek megköszönte, hogy jelenlétével megtisztelte az 
ünnepi megemlékezést. Felhívta a figyelmet, hogy ebben a vész-
helyzetes időben mindenki nagyon nagy figyelmet fordítson a 
higiéniára, fertőtlenítésre, tartsuk be az előírt rendeleteket, sza-
bályokat, ez most közös érdek. Közösen kell összefogni a jár-
vány ellen, mert csak így győzhető le. A megemlékezést az óvo-
dások ünnepi műsora zárta. 

AZ ÓVODÁSOK ÜNNEPI MŰSORA

MRÁZ ISTVÁN VÁCKISÚJFALU POLGÁRMESTERE

A MÁRCIUS 15-I MEGEMLÉKEZÉS


